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Zprávy z radnice

Úvodník starosty města – první v roce 2020

Čím jiným začít lednový úvodník, než přáním dobrých věcí? Ať máte 
v tom přicházejícím roce zdraví, štěstí, spokojenost. A také trochu té trpě-
livosti, pokory a vůle, protože bez těch posledních se těch prvních nikdy 
nedočkáte. Ne všechno dobré padá z nebe, o spoustu věcí se člověk musí 
přičinit sám, a je to tak správné. 

No a co nás v tomto roce čeká? Nudit se nebudeme. 
Kromě dokončení náměstí (viz samostatný článek) a s tím souvisejí-

cím bouráním kluboven a stěhováním spolků, které tam dnes sídlí, je 
nejvýznamnějším otazníkem roku 2020 sokolovna. Ještě se k ní vrátím, 
protože stojí za to, ale mimo sokolovny začneme připravovat také stavbu 
nových učeben v základní škole a s tím související opravu střechy na 
ZŠ.

Dodělat bychom letos měli úpravu ČOV a také musíme začít s přípra-
vou nových pozemků pro rodinné domy – buď se nějak podaří vyřešit 
Lokálku III, nebo se musíme s pozemky přesunout jinam. 

Rád bych konečně letos vyřešil velký vodní projekt, napojení Rytova 
na Dobešov a Stříteže na Černovice. Velmi by nám to pomohlo v hos-
podaření s vodou, navíc ještě v kombinaci s tím, že úprava vodojemu ve 
Vlkosovicích je hotová a z Vlkosovic můžeme dnes čerpat přebytky do 
Dobešova a dále. Vlkosovice by se měly také letos dočkat nových, dálko-
vě snímaných vodoměrů. 

V červenci také budou Černovice hostit švýcarský skautský tábor. 
200 dětí bude přes léto na louce u zámku a můžou zajímavě oživit dění 
ve městě. 

Hasiči by se měli do konce roku dočkat nového auta. Teď připravujeme 
výběrové řízení a několik měsíců potrvá dodávka. 

Uvidíme, jak nakonec ten rok skončí. 
Vše se hodně bude přizpůsobovat tomu, jak to nakonec dopadne s již 

zmíněnou sokolovnou. Tady je ještě mnoho neznámých a pořád může za-
stupitelstvo rozhodnout tak, že projekt představuje příliš velké riziko. Vů-
bec to totiž nebude legrace. 
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Je podána žádost o dotaci ve výši 30 milionů korun. Kdy se dozvíme 
výsledek, není jisté. Současně už běží výběrové řízení, ale kdy skončí, je 
také nejasné – stále chodí dotazy na projekt a termín otevírání obálek se 
posouvá. V podmínkách dotace je uvedeno, že stavba musí být hotová do 
konce roku 2020 – a vlastně nevíme, kdy můžeme začít. Jisté je, že v led-
nu to nebude. Nejhorší scénář je ten, že stavbu zahájíme, utratíme peníze 
a nestihneme stavbu dokončit do 31. 12. 2020. V tomto případě zbankro-
tuje TJ Sokol – a dost možná i město Černovice. Vracet 30 milionů není 
maličkost. 

Pořád není 100% jisté, jak to se sokolovnou dopadne, a dost možná na-
konec bude město stavět nový sál místo sokolovny. Osobně mám pocit, že 
zrovna tuto variantu jsme neprojednali dostatečně. 

Jak jsem říkal, nudit se nebudeme. Tak do roku 2020 pravou nohou!
Jan Brožek, starosta města Černovice

INFORMACE ZE ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA MĚSTA ČERNOVICE

ve dnech 6. 11., 11. 12. a 27. 12. 2019

zastupitelstvo schválilo:
• Obecně závaznou vyhlášku číslo 1/2019, o místním poplatku za provoz 

systému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstra-
ňování komunálních odpadů

• Obecně závaznou vyhlášku číslo 2/2019, o místním poplatku ze psů
• Obecně závaznou vyhlášku číslo 3/2019, o místním poplatku z pobytu
• Obecně závaznou vyhlášku číslo 4/2019, o místním poplatku za užívání 

veřejného prostranství
• zrušení obecně závazných vyhlášek o místním poplatku ze vstupného 

a o místním poplatku za provozovaný výherní hrací přístroj
• Program rozvoje města Černovice
• rozpočet města na rok 2020
• rozpočtový výhled na roky 2020-2022
• rozpočtová opatření č. 21 a 22 na rok 2019
• prodeje pozemků p. č. 2085/12, 2085/13 a 2085/14 v k.ú. Černovice u Tá-

bora (parcela Lokálka č. 14), p. č. 1250 v k. ú. Dobešov u Černovic, p. č. 
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3000/73, 3000/107 a 3000/137 v k.ú. Černovice u Tábora, části pozemku 
p. č. 4912/1 o výměře cca 1287 m2 a části pozemku p. č. 4912/3 o výmě-
ře cca 840 m2

• koupi pozemku p. č. 43 v k.ú. Černovice u Tábora
• ZÁMĚRY prodeje části pozemku číslo 1310/1 v k.ú. a historicky zaplo-

cených částí pozemků 61/2, 1341, 1295/2 v k.ú. Dobešov u Černovic 
• smlouvu o směně pozemků s Lesy České republiky, s.p. 
• podpis dvou smluv o smlouvě budoucí na věcná břemena pro E.ON
• ceník úhrad za věcná břemena na pozemcích a nemovitostech města
• cenu vodného a stočného 32 Kč včetně DPH s tím, že cena bez DPH je 

pro rok 2020 stanovena na 29,09 Kč/m3 bez DPH
• realizaci plynové přípojky k domu čp. 719
• vypsání dotačního programu na podporu vratných nádob na nápoje
• nákup aparatury pro Černovickou dechovku v ceně 90.000 Kč
• dodatek č. 5 smlouvy se ZUŠ Kamenice nad Lipou
• příspěvek na účast žáků MŠ a ZŠ v projektu „Děti do bruslí“ ve výši 

10.000 Kč na zajištění ledové plochy a každému žáku 250 Kč na kurzovné
• dotaci pro SSK Černovice ve výši 100.000 Kč na nákup elektronických 

terčů
• dotaci ve výši 5.000 Kč pro Středisko rané péče SPRP České Budějovice
• smlouvu o převodu práv a povinností ze stavebního povolení (Sokolovna)
• nákup nové sekačky od fi rmy Boháč
• poskytnutí mimořádné odměny starostovi města za mimořádné úsilí při 

zajišťování loňské etapy investiční akce rekonstrukce Mariánského ná-
městí a za získání dotace pro město ve výši 20 mil. Kč na vestavbu uče-
ben v ZŠ

zastupitelstvo souhlasilo:
• s nabídkou MR Stražiště na zajištění výběrového řízení na rekonstrukci 

Sokolovny
• s koupí nového vodovodního řadu od školy k pile do svého majetku za 

cenu 45.000 Kč
• s úplatným převodem pozemků číslo 1469/21 a 1469/25 v k.ú. Benešov 

do majetku města
• se zápisem zástavního práva pro Komerční banku, a.s., k pozemkům 

p. č. 2200/22, 2200/23 a 2200/24 v k.ú. Černovice u Tábora, za účelem 
výstavby RD
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zastupitelstvo pověřilo starostu:
• přípravou realizace projektu Stavební úpravy základní školy v Černovicích 

zastupitelstvo vzalo na vědomí:
• žádost o odkup mostu k domu čp. 145 z ulice Na Potoce
• zprávu starosty o vypsání výběrového řízení na rekonstrukci sokolovny
• zprávu starosty o postupu rekonstrukce Mariánského náměstí
• rozpočtové opatření číslo 20
• zprávu kontrolního výboru
• výsledek kontroly v ZŠ

zastupitelstvo přesunulo na příští zasedání:
• další projednání možnosti půjček podnikatelům
• další projednání dotačního programu na podporu činnosti s mládeží na 

rok 2020
• další projednání odpisů nedobytných nedoplatků za odpady 

Do úplného znění zápisů ze zasedání zastupitelstva mohou u MěÚ Čer-
novice nahlédnout občané starší 18 let s trvalým pobytem ve městě Čer-
novice, dále fyzické osoby starší 18 let vlastnící nemovitost na území měs-
ta Černovice, a rovněž cizí státní občané starší 18 let s trvalým pobytem 
ve městě Černovice, o nichž tak stanoví mezinárodní smlouva, kterou je 
Česká republika vázána a která byla vyhlášena.

MĚSTO ČERNOVICE
STATISTIKA ZA ROK 2019

Přehled o počtu obyvatel
Počet obyvatel ke dni 1. 1. 2019 – 1709
Narození 14, Přihlášení 53, Odhlášení  35, Úmrtí 15
Počet obyvatel k 31. 12. 2019 – 1726
Z toho Černovice 1383, Benešov 63, Dobešov 125, Panské Mlýny 7, Rytov 
22, Střítež 10, Svatava 52, Vackov 20, Vlkosovice 44 obyvatel.
Počet sňatků uzavřených ve správním obvodu Černovice: 35 

J. Holkupová, matrika
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Schválen strategický plán – PROGRAM
ROZVOJE MĚSTA ČERNOVICE

Po několika projednáních zastupitelstvo schválilo strategický plán, kte-
rý nově najdete na stránkách města Černovice v části Rozvoj a služby. 

Program rozvoje dopodrobna analyzuje současný stav města (analytická 
část) a předkládá i vizi (strategická část). Obsahuje soubor opatření, která 
bychom chtěli naplňovat. 

Dokument je velmi rozsáhlý, asi ho nebude chtít číst každý. Rozhodně 
by se nám nevešel do zpravodaje. Ale závěr dokumentu sem patří – ales-
poň ve zkrácené podobě. 

Město Černovice si musí poradit v příštích deseti letech s těmito zásad-
ními problémy:

1) Alarmující demografi cký vývoj 
V dokumentu je rozebrána problematika obyvatelstva a vliv počtu oby-

vatel na příjem obce. I z jiných důvodů je dobré, aby mělo město dosta-
tek dětí a index stáří se pohyboval kolem hodnoty 100, ale ekonomický 
přínos z RUD je zcela jednoznačný. 

Vyšší počet obyvatel znamená vyšší nároky na služby, ale nejde o pří-
mou úměru – velká část služeb je sdílených (oprava chodníku stojí stejně 
pro 1000 obyvatel jako pro 2000, veřejné osvětlení také). 

Řešení demografi ckého vývoje bude spočívat ve velkém množství opat-
ření, zasahujících do mnoha oblastí města Černovice. Zásadní je nabídka 
bytů, možnosti pracovního uplatnění a spektrum služeb ve městě. 

2) Rizika vyplývající z klimatické změny 
Klimatická změna přináší výzvy, kterým město v tomto měřítku za-

tím nemuselo čelit. Prvním a nejakutnějším problémem je ztráta vodních 
zdrojů. Současné poklesy vydatnosti vodních zdrojů jsou bezprecedentní 
a město na ně musí reagovat celou řadou opatření. 

Dalším důsledkem měnícího se klimatu je ohrožení lesního hospodářství. 
V průběhu roku 2018–2019 postupovala Českou republikou kůrovcová ka-
lamita, která dokázala smrkové porosty, oslabené vytrvalým suchem, zničit 
na plochách v moderní historii nepamatovaných. I když v odborné literatuře 
dokážeme dohledat záznamy o tom, že se kůrovcová kalamita opakuje v čes-
kých zemích přibližně každých 70–90 let, rozsah z dnešní doby je extrémní.  
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Pokud se naplní prognózy klimatologů (a neexistuje dnes žádný vědec-
ký výzkum, dokazující opak), bude krajina kolem města Černovice ne-
vhodná pro pěstování smrků způsobem, na který jsme zvyklí. V nejbliž-
ších letech musí město Černovice počítat s výpadkem příjmů z lesního 
hospodářství a naopak nárůstem výdajů (obnova, inovace), z dlouhodobé-
ho horizontu jej čeká změna způsobu hospodaření. 

Posledním z mnoha dopadů, které je třeba v souvislosti se změnou kli-
matu zmínit, je ohrožení zemědělské výroby v oblasti města Černovice. 
Jiný průběh srážek a vyšší teploty mohou vést k vážnému ohrožení pro-
dukce v primárním sektoru, který je pro krajinu i zaměstnanost ve městě 
Černovice zásadní. 

3) Špatný stav klíčové infrastruktury a obecního majetku 
Za klíčovou infrastrukturu ve špatném stavu považuji zejména vodovo-

dy a kanalizace. Jejich stav je velmi špatný, což se ukazuje v souvislosti 
s probíhající klimatickou změnou stále markantněji. Investice do obnovy 
těchto sítí bude velice nákladná, ale je klíčová. 

Dalším kritickým místem vybavení města, které není v pořádku, jsou 
některé budovy. Jde zejména o špatný stav sokolovny, jediného kultur-
ního sálu ve městě. Řadu objektů ve špatném stavu lze prodat, nebo vy-
užít jinak, ale v případě sokolovny je omezení jejího používání zásadním 
limitem města Černovice, který má velmi nepříznivý vliv na chod města. 
Zároveň však jde o tak nákladnou investici (dle rozpočtu z roku 2019 bude 
rekonstrukce stát přibližně 65 milionů korun), že město zatíží na mnoho 
let dopředu. 

Naopak stav silnic nebo chodníků, přestože jde o věc občany intenziv-
ně vnímanou, není ve městě Černovice tak špatný, jak by se mohlo na 
první pohled zdát. Výzvou jsou spíše další náklady, spojené s opravami – 
výměny sítí pod chodníkem či silnicí a podobně. Bude zcela určitě nutné 
hledat alternativy v podobě inovativních technologií, které umožní tyto 
náklady snížit. 

Není toho málo, že? 
Jsou to obrovské úkoly, jejichž řešení spolkne velkou spoustu času, úsilí 

a peněz. Vlastně se nám je asi nikdy nepodaří vyřešit. I to je možné. Ale 
je to určitě lepší, než nemít plán žádný. I částečně řešení těchto problémů 
pozná každý, jsou zásadní a stojí za to se jimi zabývat. Samy se nevyřeší, 
a jednou by se nás děti zeptaly, proč jsme nic neudělali. 
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Pokračování rekonstrukce Mariánského náměstí 
v roce 2020 – co a jak se bude dít

Letos nás čeká ještě náročnější rok, než loni. Opět vás musím poprosit 
o trpělivost a také ohleduplnost. 

Na mapě dole je vidět, jak bude postupovat rekonstrukce v roce 2020. 
Zatím počítáme s tím, že začneme červeným úsekem, který doplní rekon-
strukce Svatavské ulice. 

Hodilo by se na závěr nějaké pěkné heslo, třeba „S chutí do toho, půl je 
hotovo“, ale tak růžové to asi nebude. Zkusíme to jinak – „Audacem for-
tuna iuvat“, tedy „Odvážnému štěstí přeje“!

Jan Brožek
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To znamená, že během jara nepůjde na náměstí prakticky vůbec za-
parkovat. Jediné, co se s tím dá dělat, je požádat vás, abyste parkovali dál 
od centra – zejména pokud jen jedete do práce (v Nádražní ulici, u budovy 
ZD, západní části náměstí). Nechte těch několik parkovacích míst k dis-
pozici pro lidi, kteří jedou nakupovat. Obchodníci na náměstí to nemají 
jednoduché, a pokud nechám na místě před obchodem stát auto celý den, 
když jsem v práci, moc jim nepomůžu. Nebo jděte pěšky. 

Na začátku léta bychom chtěli mít červenou část hotovou, a místa na 
parkování bude dostatek. V červené části bude celkem 37 parkovacích 
míst a 4 místa pro invalidy. Až stavba skončí úplně, změní se i režim au-
tobusů – na náměstí budou autobusy stát jen pro nástup a výstup, ale na 
dlouhé parkování (hodinu a více) se přesunou za budovu úřadu. 

Čtyři parkovací místa vzniknou i před učňovskou školou a 4–5 i ve Sva-
tavské ulici, kde zboříme dnes opuštěné obchody a upravíme opěrnou 
zeď. 

O postupu práce se samozřejmě dočtete i v dalších číslech zpravodaje. 
Jan Brožek

Odpady v Černovicích v roce 2020 – změna
poplatků má široké souvislosti

V roce 2020 dojde k mnoha novinkám v odpadářství, které se týkají ne-
jen města Černovice. Velkými změnami prochází fungování společnosti 
Sompo a.s., ale vlastně celé naší republiky. Aby to bylo trochu srozumi-
telné, začneme povídání o odpadech zcela nahoře a postupně se dostane-
me až na naše dvorky. 

EU a Česká republika – tlak na omezení skládkování
V rámci EU je dohoda, že v roce 2035 bude skládkováno maximálně 

10 % odpadů, zbytek bude recyklován nebo využíván jinak. Vláda momen-
tálně rozhodla, že tento cíl splníme už v roce 2030, a takto vládou projed-
naný návrh zákona o odpadech bude schvalovat parlament. Jedním z pro-
středků, jak toho dosáhnout, je navýšení poplatku za uložení na skládku. 
Ten je dnes 500 Kč za tunu, plán počítá s jeho navýšením až na cca 1800 Kč 
za každou tunu. Sypat odpad na skládku tak bude velmi, velmi drahé. 
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Opatření v návrhu zákona je samozřejmě mnohem více, ale jejich roz-
bor by byl na celý Zpravodaj. Mnoho otázek je ve státní politice nezod-
povězeno, například spalování odpadů, ale trend je jasný – tak, jak to šlo 
doteď, už to nepůjde. 

Kraj Vysočina
U Kraje Vysočina není bohužel moc co vysvětlovat. Kraj Vysočina se 

odpady nijak koncepčně nezabývá, jeho postoj je takový, že není původ-
cem odpadů, tak proč by se tím měl zdržovat. Přitom by se nabízelo, aby 
kraj působil jako garant nebo spojující článek. Protože se letos na pod-
zim konají krajské volby, asi nemůžeme během roku 2020 čekat jakoukoli 
změnu. Sleduji dění v odpadech na Vysočině už od roku 2010. Ve velkých 
otázkách, jako je například společná spalovna, ho charakterizuje asi nej-
lépe slovo „bezradnost“. Škoda.

Sompo a.s. – adaptace
Jak víte, Sompo a.s. je naše společnost, která sváží odpady skoro z ce-

lého okresu Pelhřimov. Když říkám, že společnost je naše, je to pravda – 
město Černovice vlastní 3,3 % této fi rmy a všech 100 % vlastní obce z Pel-
hřimovska. 

I na rok 2020 proto Sompo a.s. muselo zvýšit poplatek na občana. Odpa-
dů je stále více a rostou náklady personální i materiálové.

Je nutné dále zlepšit třídění a minimalizovat náklady. Sompo a.s. reagu-
je na změnu tím, že už v roce 2020 změní systém svážení odpadů. Více se 
zaměří na složky, které jsou recyklovatelné a prodatelné, a z odpadů vy-
řadí drahé a zbytečné části. 

Co je drahé a zbytečné? Bioodpad. Bioodpad je velmi těžký, a přitom 
je možné jej snadno zlikvidovat doma – v kompostu. Nebo třeba v kom-
postárně, není nutné jej vozit na skládku. V oddělení biosložky je hlavní 
způsob snížení nákladů, přesněji – dokud budeme vozit na skládku bio-
odpad, nedoplatíme se. 

Proto bude každé domácnosti nabídnuto mít tři další popelnice – na pa-
pír, plast a bioodpad. Změní se také frekvence svážení černých popelnic – 
ty budou od roku 2021 (skutečně až za rok!) sváženy jen jednou za 14 dní. 
Během roku 2020 se bude systém zavádět a ladit. 

Celé zavedení systému door to door – od domu k domu, ve zkratce D2D 
– bude stát Sompo a.s. asi 33 milionů korun. Obce, které jsou akcionáři 
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Sompa, se dohodly na založení dobrovolného svazku obcí a tento svazek 
získal na realizaci dotaci ve výši přibližně 28 milionů Kč. Velká část změ-
ny systému tak je hrazena z dotace. 

Město Černovice – změna jako příležitost
Našeho města se samozřejmě dotkne vše výše zmíněné. 
První změna již byla zmíněna. Během roku 2020 dostane každý rodin-

ný dům 3 nové popelnice – modrou, žlutou a hnědou (papír, plast a bi-
oodpad). Bytové domy budou řešeny zvlášť – u bytovek budou upravena 
popelnicová hnízda (taky už je na čase, většinou nevypadají nic moc). 

Popelnice u rodinných domů nebudou stát před domem pořád – nemá 
to význam, vyváženy budou maximálně jednou za 14 dní, některé (plast, 
papír) i jednou měsíčně. Budete je mít doma na dvoře a vyvezete je jen 
tehdy, když to bude třeba. 

Od 1. ledna také město Černovice mění poplatkovou politiku. A nejde 
jen o výši poplatků.

Výše poplatku je na letošní rok stanovena na 800 Kč na každého oby-
vatele. Novinkou je ale také to, že kromě již dříve osvobozených poplat-
níků jsou nyní od poplatku osvobozeny také děti do 18 let. 

Je to trochu experiment, na který budou navazovat další opatření. Děti 
nepochybně odpad produkují, o tom není sporu. Ale odpuštění poplatku 
má rozumné důvody, které hned uvedu. 

Dětí máme v Černovicích poměrně málo. Rozhodně méně, než bývalo 
zvykem. Osvobození od poplatku u dětí do 18 let nemá takový dopad na 
obec, jak by se mohlo zdát. 

Tabulka počtu obyvatel města Černovice – údaje z konce roku 2016:

Děti do 1 roku Děti 2–19 let 20–70 let 70+
18 300 1164 246

Data nejsou nejnovější, ale skutečnost z roku 2019 se tolik lišit nebude. 
Dalším důvodem je to, že poplatky za děti platí jejich rodiče. Děti žádný 

příjem nemají, na rozdíl od všech jiných. Říkáme-li, že za děti se popla-
tek platí, nutíme ho platit jejich rodiče, a věřte nebo ne, mít děti je velmi 
drahé i bez toho. Rozložení poplatku mezi ty, kteří už příjem mají, je roz-
hodně spravedlivější. 
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Děti jsou totiž budoucnost. Celá naše západní civilizace jako by zapo-
mněla, že bez dětí je k ničemu a budoucnost nemá. Nepodléhejme iluzi, že 
si mohou všichni na stáří našetřit tolik, aby si mohli koupit všechno a žít 
ve vysokém standardu do sta let. Jestli chceme mít spokojené staré lidi, 
musíme mít dost mladých. Jinak to nejde. Osobně považuji nicnedělání 
státu v rodinné politice za tragickou a krátkozrakou hloupost, která nepů-
jde napravit ze dne na den. 

Proto jsem rád, že zastupitelstvo rozhodlo o odpuštění poplatku pro děti. 
I když to neznamená, že hned budeme mít plnou školku, je to jen úleva 
pro ty, které potřebujeme – rodiny s dětmi. Chceme být městem, které na 
svou budoucnost myslí. 

Jan Brožek

V  k a n t ý n ě  Z D  Če r n ov i ce ,

D o b e š ov sk á  59 0

je  s b ě r n é  a  v ýd ej n í  m ís to  P P L .
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Zprávy ze základní školy

Ekoparlament
První velká schůze Ekotýmu se konala v úterý 3. prosince 2019 ráno od 

7.00. Byli pozvaní zástupci Města Černovice, zástupci rodičů, učitelů, ve-
dení školy, školní družina, mateřská školka, školní jídelna, paní uklízeč-
ky a pan školník. Členové Ekotýmu představili všem program Ekoškoly 

a naše vybrané téma na tento školní rok – ODPADY. Řešilo se, jak lépe 
třídit a hlavně jak odpadům předcházet a netvořit je. Na konci probíhala 
debata, kde děti navrhovaly různá opatření. I hosté měli nějaké připomín-
ky, návrhy či úkoly pro náš tým. Tak snad se nám podaří některé úkoly 
a cíle zrealizovat.   

Za Ekotým T. Brožková

Obrana se týká všech
Naše škola se zapojila do projektu „Obrana se týká všech“, který je pod-

porován Ministerstvem obrany ČR. 
O co šlo? V první fázi zpracovávali žáci 7. a 8. ročníku prezentace na 

téma „Náš hrdina“. Sbírali materiál, prozkoumávali nejrůznější zdroje.
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29. listopadu přijel do školy odborný lektor spolku PRESEFE Z.S. 
S žáky diskutoval o roli Armády ČR v současné společnosti, poukázal na 
nutnost občanů ČR být připraven a reagovat na různé bezpečnostní hrozby 
a seznámil žáky s možnostmi participace na obraně státu. Žáky nejvíce za-
jímalo téma aktivních záloh a průběh zahraničních vojenských misí.

Poté následovaly prezentace žáků. Sedmáci se zaměřili na osud černo-
vických Židů a na známé osobnosti z Vysočiny, které projevily svou od-
vahu v průběhu 20. století. Osmáci představili české vojáky, kteří byli 
v posledních letech vyznamenáni za statečnost, seznámili nás s jedním 
z tatínků, který se zúčastnil několika vojenských misí, a nakonec jsme 
vyslechli příběh o muži, který padl na samém konci 2. světové války. Byl 
to dědeček jedné naší žákyně.

Všichni žáci byli pochváleni nejen odborným lektorem, ale i učiteli za 
vzornou přípravu a předvedené výkony.

Mgr. Marcela Kokšteinová

Sázení stromů
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Ve středu 30. listopadu o podzimních prázdninách jsme s Ekotýmem 
sázeli stromy. Přišlo 15 dětí i pan starosta. Sázeli jsme poblíž Černovic, 
aby ptáci měli mezi poli kde hnízdit. Každá skupinka vykopala díru, do 
které dala strom a zasypala hlínou. Poté pořádně zalila a hlína se udupala, 
aby kořeny držely v zemi. Společně jsme zasadili asi 23 ovocných stromů. 
Po práci jsme si pochutnali na buřtech. Toto odpoledne jsme si všichni 
moc užili a ještě jsme udělali pro naši krajinu něco užitečného.

Míša a Kačka

Sběry
Sběr papíru i lesních plodů byl za první pololetí 2019/2020 v listopa-

du ukončen. Žáci a jejich rodiny sebrali 1375 kg kaštanů a 287 kg žaludů. 
I přes tato čísla byl tento rok slabší než roky jiné. Papíru a kartonů bylo 

přivezeno 5636 kg. Také jsme nechali odvézt ze školy 440 kg hliníku. Vý-
sledky „největších sběračů“ lesních plodů i papíru najdete na stránkách 
naší školy v sekci Ekoškola. Hliník bude vyhodnocen na konci školního 
roku (stále se může průběžně nosit do 2. patra k dílnám označeným jmé-
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nem a třídou). Oznamujeme také, že sběr víček a pomerančové kůry byl 
již ukončen!!!   

Děkujeme všem, kdo přispěli i malým množstvím. 
Ekotým

Florbal
Dne 6. listopadu se zúčastnili žáci naší školy okresního kola starších žáků 

ve fl orbale v Pelhřimově. Po velmi dobrém výkonu obsadili v konkurenci 
11 škol celého okresu 4. místo. Základní skupinu jsme odehráli ve sportovní 
hale. V prvním zápase turnaje jsme nastoupili proti Gymnáziu Pacov a po 
dobrém výkonu vyhráli 1 : 0. Rozhodující branku vstřelil V. Dvořáček. Ve 
druhém utkání jsme si vybrali slabší chvilku. Přesto, že jsme soupeře zatla-
čili na jeho polovinu, po brejcích jsme dostali tři branky a podlehli ZŠ Hál-
kova Humpolec 0 : 3. Po vydařeném výkonu v zápase se ZŠ Komenského 
Pelhřimov jsme vyhráli 2 : 1. Góly dávali L. Vaníček a T. Krajc. V dalším 
vyrovnaném utkání jsme uhráli remízu 1 : 1 se ZŠ Krásovy domky Pelhři-
mov. Střelec gólu T. Pravda. Tímto zápasem jsme si vytvořili dobrou vý-
chozí pozici pro poslední zápas. Vítězství nad ZŠ Pacov 2 : 1 nás posunulo 
z druhého místa ve skupině do fi nále turnaje. Oba góly vstřelil T. Pravda. 
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Ve fi nálové skupině v tělocvičně ZŠ Osvobození nás čekaly ještě dva 
zápasy. Výsledek se ZŠ Krásovy domky 1 : 1 ze základní skupiny se za-
počítával do fi nálové skupiny. Nejdříve jsme prohráli vyrovnaný zápas se 
ZŠ Kamenice nad Lipou 0 : 1. V posledním zápase jsme se utkali s Gym-
náziem Humpolec. Ve velmi bojovném zápase jsme prohráli dvěma góly 
v samém závěru 0 : 2 a obsadili nepopulární čtvrté místo. Výkon hráčů ve 
fi nálové skupině ovlivnilo i to, že jsme hráli oba fi nálové zápasy těšně po 
sobě, po předchozím pěším přesunu přes celý Pelhřimov. 
Turnaje se zúčastnili tito žáci:

A. Římal, V. Dvořáček, T. Pravda, T. Krajc, M. Štefl , L. Vaníček, P. La-
zar a J. Klíma.

Děkujeme všem žákům za vzornou reprezentaci školy.
Josef Hadrava

Talentová soutěž
Ve středu 20. listopadu se ve školní družině uskutečnila talentová sou-

těž. Viděli jsme parkur se psy, hru na hudební nástroje, cvičení na hudbu 
i fotbalovou školku.
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Každé vystoupení bylo oceněno diplomem a odměnou. Děkujeme všem 
vystupujícím i porotě, kterou letos tvořili žáci z 8. a 9. třídy.

Martina Hovorková

Mikulášská besídka
5. prosince se ve škole jako obvykle konala mikulášská besídka, kterou 

jsme připravili netradičním způsobem. Celý program jsme rozdělily na 
dvě části.

Ta první probíhala ve škole na půdě, kde jsme pro mladší spolužáky vy-
tvořili peklo a nebe. Od třídních učitelek jsme zjistili o každém jednu dob-
rou a jednu špatnou vlastnost.

Děti nejdříve navštívily peklo, kde Lucifer všem dětem připomenul je-
jich hříchy. Pak šly děti do nebe, zde obdržely dárečky a dozvěděly se, 
jaké mají dobré vlastnosti.

Odpoledne jsme v tělocvičně připravili „Mikulášův rej“. Na úvod si 
všichni žáci 9. třídy v maskách společně zatančili macarenu. Následova-
ly soutěže a taneční veselice pro žáky z celého 1. stupně. Byla připravena 
bohatá tombola a občerstvení pro návštěvníky. 
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Na závěr chceme poděkovat paní učitelce Pechkové, paní učitelce Mi-
chálkové a panu asistentovi Paclíkovi za velkou pomoc při přípravě této 
akce.

Žáci 9. třídy

Vida Centrum BRNO
V listopadu jsme jeli na poznáva-

cí výlet do Brna, kde jsme navštívi-
li Vida Centrum.

Nejdříve jsme šli na 3D fi lm 
o oceánech. Bylo to moc dlouhé 
a nudné. Potom jsme měli rozchod 
a bylo to moc zajímavé, protože 
tam byla spousta zajímavých věcí. 
Zjistili jsme mnoho nového a svez-
li se na tobogánu, točícím kruhu 
a navštívili jsme foto koutek.

Pak následovalo Science Show 
jménem Detonátor. Byly tam zají-
mavé akce, reakce a výbuchy. Dal-
ší rozchod byl horší. Chtěli jsme se 
pobavit v točícím kruhu – celá tří-
da, ale po dvou minutách nám kolo 
zastavili a vyhodili nás. 

Jako poslední jsme navštívili program, který se jmenoval Barevná che-
mie. Zkoušeli jsme pokusy a vypadali jsme jako vědci. Moc se nám tam 
líbilo, ale museli jsme domů.

A. Pekařová 5. třída 

Zprávičky ze školní družiny
Jako každý rok, tak i letos se s dětmi ve školní družině pilně připravuje-

me na nejkrásnější svátky v roce – Vánoce. Nejen pro děti ze školní dru-
žiny, ale i pro děti z MŠ jsme připravily bohatý program.

Ve středu 4. prosince jsme si s dětmi ze ZŠ a MŠ povídaly o ADVEN-
TU. Program se uskutečnil ve školní družině. V dalším týdnu proběhla 
návštěva družinových dětí v mateřské škole. Tentokrát jsme si společně 
zazpívaly koledy.
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Aby dětem co nejrychleji uběhla doba očekávání na vysněné dárečky, 
chystáme ještě další zajímavé akce.

Za ŠD Marcela Vránková

Jak je to s tou černovickou hospodou?

Je to v posledních měsících snad nejčastější otázka, kterou v Černovi-
cích slýchávám a na kterou se i mě často lidé ptají. A jak už to v našem 
malebném městečku chodí, agentura JPP (jedna paní povídala) funguje 
tak dokonale, že koluje několik verzí, ke kterým si každý ještě přidá ☺.

Asi by bylo nejlepší začít s tím, kdo že to vlastně restauraci otevírá. Je 
to můj soused, kamarád a výborný kuchař, několik let i obyvatel Černo-
vic, Petr Fousek a jeho kolega kuchař Pavel Novák. Oba donedávna pro-
vozovali v Praze velkou závodní jídelnu, kde vařili pro několik stovek za-
městnanců. Petr se mi ale už před lety svěřil, že by jednou chtěl vlastní 
poklidnou restauraci, kde by mohl vařit podle svého. On sám říká, že ho 
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gastronomie začala bavit, až když začal vařit bez náhražek, polotovarů 
a jiných …, teď nevím jak to slušně nazvat, a hlavně aby mohl v kuchyni 
zkoušet novinky a experimentovat. Slovo dalo slovo a po několika neú-
spěšných pokusech o získání prostor došlo na černovický „kufr“. V zatím 
pronajatých prostorech tak vznikla staronová restaurace, kterou Petr po-
jmenoval jednoduše Černovická hospůdka (je jasné, že pro nás Černová-
ky už to bude navždy kufr). Ale jako u každé rekonstrukce staré budovy 
i tady občas vyskočil nějaký ten skrytý strašák, přesto se dílo podařilo 
a díky především černovickým řemeslníkům a brigádníkům se restau-
race v průběhu ledna otevře. Přesné datum ještě stále není pevné, proto-
že někteří dodavatelé posunují termíny, ale vše mílovými kroky směřu-
je ke zdárnému konci. Kompletně zrekonstruovaná kuchyně (od rozvodů 
a obkladů až po nejnovější profesionální nerezové spotřebiče), předěla-
ný salónek, opravené toalety, nové vybavení restaurace i nový výčep. To 
vše bude podtrhovat prostředí staročeské hospůdky, do kterého je inte-
riér směřován. A co dál? Na jaře dostane budova novou fasádu a v příš-
tím roce je v plánu rekonstrukce venkovního posezení ve dvoře. A kdo 
ví, třeba za pár let dojde i k rekonstrukci pokojů v horním patře a budova 
tak bude znovu plně využita, stejně jako v době slávy Hotelu Jelínek. Co 
všechno se zde nyní bude vařit a točit, o tom bude určitě informovat rekla-
ma před otevřením. Nepíši tento článek jako reklamu, ale spíš jako infor-
maci pro zvídavé spoluobčany a zároveň chci předejít případným klepům. 
Jedno ale snad prozradit můžu, od otevření se o nás bude starat servírka 
z Černovic, kterou každý zná a která každého zná, určitě výrazně klukům 
usnadní nelehký začátek provozu.

Nezbývá mi než klukům popřát úspěšný start a snad i poděkovat, že si 
vybrali pro své podnikání právě Černovice. Je možné, že se tento článek 
mohl někoho nějak dotknout, nebo ho považuje za reklamní. Pokud ano, 
tak se předem omlouvám, ale mým úmyslem to není. Jen mi v době, kdy 
každý přesně ví, jak se mělo dělat náměstí, co se má udělat se sokolovnou 
a lihovarem, no prostě co se dělá u nás špatně a jak by to bylo nejlepší, při-
šlo vhodné některé věci ohledně staronové hospody upřesnit. Předejít tak 
dalším možným problémům, kterých už tak mají kluci dost.

David Štěpán
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Letos již jednadevadesátiletá dáma – kopaná 
v Černovicích

Při loňské oslavě 90. výročí černovické kopané vyšel nádherný sborník, 
který připravil dlouholetý obětavý oddílový funkcionář Petr Podskalník. 
Zalitoval v něm, že o době okupace 1939–1945 se nedochovaly žádné vý-
sledky. Bohužel si při své olbřímí práci nevšiml mého článku v Černovic-
ku někdy před 10 lety, kdy jsem některé výsledky ve starých novinách ob-
jevil. Za tu dobu však něco vody uplynulo a tak také zveřejněných faktů 
přibylo. Můžeme si dnes udělat skoro ucelený obrázek o tehdejších fotba-
lových aktivitách ve městě.

Pravděpodobně v létě 1940 zde sehrála zápas slavná Viktorie Žižkov 
(1 : 7), domácí před pěti sty diváky hráli v nových červených dresech se 
znakem města na prsou. Viktoriáni zavítali do Černovic ještě jednou těs-
ně před 15. květnem 1944 a zvítězili 10 : 1. (Napsal o tom Polední list.) 
K oživení soutěží v kopané došlo až v roce 1943, kdy mužstvo SK Čer-
novice startovalo v II. třídě Jihočeské župy footballové. Do té se podle 
oznámení v novinách přihlásil klub v lednu 1939. Jihočeská jednota teh-
dy o sportovním dění souvisle psala. 16. 4. 1943 zveřejnila potrestání SK 
Černovice za to, že v zápase proti Žirovnici nastoupil kamenický hráč 
(a zjevně černovický rodák) Josef Brabec. Tím si vykoledoval zákaz hrát 
6 měsíců, klub dostal pokutu 100 K a měl zastavenou činnost na 2 týd-
ny, kapitán Nemeškal byl diskvalifi kován na 6 týdnů. Zápas se Žirovnicí 
byl komtumován na 0 : 3 a s Kamenicí, od které pocházelo udání, prohrá-
ly tehdy Černovice 5 : 2. A 30. dubna měl pořadatel SK Černovice pan 
Schönbach oznámit do osmi dnů jméno diváka, který po zápase urazil 
rozhodčího. 20. července hráli dorostenci doma s ČAFC Vinohrady (Petr 
Podskalník uvedl, že během léta zde měli tito dorostenečtí mistři Protek-
torátu trénikové středisko a pravděpodobně byli ubytováni v ozdravovně), 
další den Pražáky přivítal DSK Tábor. V srpnu „za nesportovní chování 
v kabině rozhodčího při zápase s SK Planá“ byl J. Vršecký diskvalifi ko-
ván na 6 týdnů (už 3. září mu byl trest s okamžitou platností prominut) 
a kapitán J. Kubík dostal přísnou důtku. Za jiný zápas byl 4. srpna dis-
kvalifi kován Jiří Hofman na 4 měsíce (znovu dostal stejný trest 10. října 
1944) a klub dostal za nedostatečnou pořadatelskou službu pokutu 50 K. 
17. září 1943 zaznamenaly tytéž noviny prohru s Kardašovou Řečicí 5 : 0
a v prvním kole dorostenecké soutěže skreč 3 : 0 se Slavií Tábor. Soupeř 
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nepřijel a dostal pokutu 30 K a musil zaplatit domácím výlohy 86,60 K. 
Prvního října bylo oznámeno zastavení činnosti na 2 týdny R. Kratochví-
lovi. 29. října 1943 prohrála Žirovnice v Černovicích 5 : 2 a stejným skóre 
5. listopadu Nová Cerekev u sebe. V květnu 1944 byl potrestán hráč SK 
Černovice Fr. Kovář přísnou důtkou stejně jako B. Černý v říjnu. 2. červ-
na porazili „naši“ Cerekev 8 : 0. Soutěž skončila 30. října, kdy „SK Jin-
dřichův Hradec, vítěz II. třídy, rozdrtil SK Černovice 10 : 0, přes to, že 
nastoupil s pěti náhradníky. U hostí uspokojila jedině obrana … dobře ří-
dil rozhodčí Sláma“. Další soutěže se nekonaly, přispělo k tomu i omezení 
vlakového spojení. „Podzimní hry ve skupinách“ měly být náhradou, Čer-
novice měly hrát přátelské zápasy v pacovské, ještě s Bradáčovem, Ceto-
razí a Maratonem Pelhřimov.

Ani zprávy z období po osvobození nebyly četnější. Ale již 19. srpna 
1945 uspořádal Sokol společně se Svazem mládeže dožínkovou slavnost. 
Sportovní klub obnovil činnost a na podzim 1945 Jihočech zaznamenal, 
že fotbalisté porazili doma Horní Cerekev 1 : 0 a prohráli v Žirovnici 
3 : 0 skrečí, protože se zřejmě nedostavili k zápasu. V roce 1947 pře-
šel do Sportovního klubu Černovice z SK Tábor Bohumil Černý, budou-
cí dlouholetý hráč a kapitán. Klub v té době požádal pražský Fotbalový 
svaz o přidělení míče a kopaček, protože neměl vlastní peníze. Mladé 
mužstvo sehrálo doma vítězný zápas s AFK Marathon Pelhřimov (4 : 3) 
a 27. října bylo v 61. minutě na hřišti Olympie Měšice napadeno divá-
ky a zápas nedohrálo. Za rok již klub vystupoval pod hlavičkou Sokola. 
Mezitím došlo k politickému převratu. XI. všesokolského sletu v červnu 
v Praze se zúčastnilo na devadesát sokolů ze dvousetčlenné jednoty z Čer-
novic. Slet vyzněl jako protivládní demonstrace. Akční výbor kritizoval 
chování některých účastníků při průvodu. Následovalo nucené sloučení se 
sportovním klubem a „očista“: v říjnu 1948 byli Místním akčním výbo-
rem a „Sokolskou komisí“ vyloučeni ze Sokola Jarmila a Jitka Schönba-
chovy, Oldřich Matiášek (aktivní hokejista), Antonín Truhlář (kapitán fot-
balového klubu – FK), Václav Kalina (trenér FK) a úředník Jan Raymann. 
Stanislav a Antonín Dlouhý byli vyloučeni 31. ledna 1949 na příkaz ONV. 
Většinou to byli dlouholetí členové a funkcionáři. Stejného dne 31. 1. 1949 
zaslali hlášení sokolové svému nově ustavenému okresnímu výboru v Ka-
menici: „Činnost v jednotě po XI. sletu téměř ustala. Po každém sletu čin-
nost poleví. Tentokrát k tomu přispěly značně změny ve veřejném živo-
tě. Noví členové neprojevují zájem o činnost. Dosavadní vedení Žižkovy 
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župy rovněž po sletu neprojevilo činnost vzhledem k jednotě. V jednotě 
se činnost omezuje na práce administrativní a hospodářské. … Tělocvič-
ný sál vlastně není, poněvadž stávající jednotě odňala správa stát.(ních) 
kin.“ Ke konci roku 1947 bylo evidováno 215 členů, po 1. dubnu do konce 
roku 1948 přistoupilo 20 členů. Do května 1950 klesl počet na polovinu. 
Sokolové připravili 21. května 1949 pěvecký koncert táborského Hlaholu 
ze Smetanovy tvorby a 24. července Sportovní den. Ten byl připomínkou 
dvaceti let trvání „sportovního odboru“, tj. včleněného bývalého Sportov-
ního klubu. Přijelo i čtyřicet členů Sokola z pražského Žižkova, jejichž 
žactvo právě trávilo léto v zámku. Program byl též vzpomínkový: cyklis-
tický závod na okruhu přes Věžnou, Obrataň a Střítež, šachový a volej-
balový turnaj, fotbalový zápas, běh městem na 1500 metrů, promenádní 
koncert na náměstí, průvod, cvičení a večerní veselice. Jak táborští, tak 
žižkovští byli přijetím nadšeni, zaslali děkovné dopisy. Žižkovští uvažo-
vali o pronájmu zámku natrvalo, za rok z toho sešlo. 

Další i předchozí historii pan Prostředník zaznamenal podrobně a dopl-
nil mnoha dobovýmu fotografi emi. Myslím, že by knížka neměla chybět 
v žádné, byť i nesportovní, rodině v Černovicích.

Jiří Turek 
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S kým si píšeme?

Konec roku je stále ještě časem, kdy si hodně píšeme. Děti – někdy i velcí 
– píšou Ježíškovi, píšeme vánoční přání a pohlednice, píšeme zdvořilá po-
děkování spolupracovníkům či spolupracujícím fi rmám. A letos jsme navíc 
mnozí psali Milionu chvilek pro demokracii, že je podporujeme a že nám 
záleží na tom, aby se v naší zemi dobře žilo a lidé si sebe navzájem vážili.

U nás, ve Stříteži, je ještě jeden adresát, který si při sezení nad vodou 
a bafání z dýmky rád přečte vzkazy ve svém deníčku. Kdože to je a co 
čte? Čte vzkazy a obrázky od těch, kteří se při procházkách lesem kolem 
Svidníku zatoulali až k jeho studánce a objevili na stromě „poštu pro vod-
níka“. Ano, ano, adresátem je vodník strážící studánku, která v každé roč-
ní době odráží mraky plující po obloze a koruny okolo stojících stromů. 
Teď byste ho tam marně hledali, protože odjel na zimu do lázní léčit si své 
„reuma“ a jiné všeliké bolesti těla. Zůstala lavička a skříňka s deníčkem, 
čekajícím na vaše vzkazy.

Takováto krásná místa se občas v krajině objevují – jednou je to vyhlíd-
ka, jindy lavička nebo opravená kaplička či křížek. Neobjevují se sama od 
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sebe. Vždy za tím je nápad a práce několika lidí. S naší studánkou to bylo 
tak, že nás svým vzpomínáním, jak to tu bývalo krásné, nadchnul Jarda 
Brabenec. Vypravili jsme se tam tedy jednoho víkendu na velký úklid. 
Odtahali jsme spadané větve, očistili břehy a pročistili odtokové koryto. 
To byl teprve začátek. V hlavách některých z nás se už rodily nápady, co 
ještě přidat. Postupně přibyl hrníček na stromě, pak lavičky, poté veselá 
muchomůrka a nakonec vodník. Opravdový fešák … A aby mu nebylo 
smutno, tak také „pošta pro vodníka“. 

Za tím vším stojí nápady a šikovné ruce Jardy a Zdeny Brabencových. 
A s údržbou jim pomáhá i Míra Šimonů (na obr. Brabencovi se zlatou 

medailí za tvořivost, Šimonovi po velkém úklidu, já fotografuji).
Děkujeme všem ☺☺☺ Milena Chalupská

P.S.
To výše popsané zahřeje u srdce a je fajn o tom psát. Já ale dnes potře-

buji napsat i o něčem, co je daleko méně pěkné a svědčí o bezohlednosti 
některých lidí. 

Takhle to totiž vypadalo před Vánocemi jen pár metrů od studánky. 
Kdo si sem donesl a s povyražením vypil spoustu lahví šampaňského 
a nedokázal pak po sobě uklidit?
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Setkání důchodců 
– Domov Kopretina ČERNOVICE

Druhé pondělí v listopadu 2019 se uskutečnilo v černovickém Domově 
Kopretina tradiční setkání nepracujících důchodců. Ze 70 pozvaných se 
letos sešlo 54 bývalých zaměstnanců, které v krátkém vystoupení přivítal 
ředitel ing. F. Vránek. Slavnostní vánoční výzdoba, večeře a malé pohoš-
tění bylo připraveno pro zlepšení nálady a zejména pak ke vzpomínání na 
aktivní pracovní činnost zde vykonávanou. Čas postupně ubíhal, všichni 
se dobře bavili, nikomu se nechtělo domů. Pro předem přihlášené účast-
níky byl v pelhřimovském divadle připravený koncert Františka Nedvěda 
a skupiny Tiebreak pod názvem „Půl století s kytarou“, což byl večer plný 
pohody, vlídného slova a pěkných písniček. 

Mé poděkování patří nejen zúčastněným, ale hlavně organizátorům 
vzorně připraveného posezení, na jehož přípravě a vlastním průběhu se 
podíleli: M. Žemličková, J. Kamenská, L. Babčická, A. Kodešová, V. 
Lhotáková, A. Korecká, J. Pečenková a J. Míka. 

Setkání nás, dříve narozené velice potěšilo, lze si jen přát „za rok snad 
znovu na viděnou“. P. Podskalník, účastník setkání
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Výchovný ústav

Na čtvrtek 12. prosince připra-
vil výchovný ústav v prostorách 
MěÚ prodejní výstavu. Předvánoč-
ní zastavení bylo určeno pro kaž-
dého, kdo se chtěl svátečně naladit 
v adventní době. Na návštěvníky 
čekalo voňavé občerstvení, mož-
nost nákupů vánočních drobnos-
tí, dekorací a dárků. Výstavu také 
doplnila tvořivá dílnička pro děti, 
které si zde mohly zdobit perníč-
ky nebo vymalovat ozdoby na stro-
meček a zavěsit je na něj přímo na 
místě. Poděkování patří všem, kdo 
zavítali opět po roce na naši výsta-
vu a užili si s námi alespoň chvilku 
pohody v dnešní uspěchané době.   Eva Prouzová

Městská knihovna Černovice

Pro dospělé
Holčíková Z. – Zůstávám tu pro tebe
Bílek J. – Zikmund Lucemburský
Gaius Iulius Caesar – Zápisky o válce galské
Větvička V., Rendek J. – Zámecké zelené komnaty
Hurník I. – Vrbová píšťalka
Hannay B. – Venkovská svatba
Monyová S. – Utrhnout se ze řetězu
Dvořák M. – Umlkám do čekání
Beiser R. – Tinktury z léčivých bylin
Motýl I., Szyroki P. – Struska
Padevět J. – Sny a sekyry
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Čepelka M. – Skok sem, skok tam
Šiška M. – Sametová revoluce
Košťálová M. – Rodokmen a vztahy Boženy Němcové
Thorpe H. G. – Pletené svetry a kardigany
Suchánek J. – Nejsem hoden
Šikulová V. – Mezerovitý plod
Olsen A. – Malé pikantní vraždy
Klotz N. D. – Malá kniha života Chalíla Džibrána
Seeberová C. – Macecha
Flint S. – Lháři lháři 
Batumanová E. – Idiot
Manáková M. – Araba nemiluj
Kubátová T. – Bukůvky
Černucká V. – Autogram pro vraha
Repová H. – Bůh pláče potichu
Gounelle L. – A objevíš poklad, který v tobě dřímá
Mackintosh C. – Až tohle skončí
Bleckt R. – Hledání smyslu života
Backman F. – Životní terno
Monyová S. – Ženu ani květinou…
Šindelář V. – Kriminální příběhy ze staré Šumavy 5
Mandausová K., Honzák R. – Holky to někdy nemaj lehký
Dvořáková P. – Chirurg
Šámal P. – Jak se žije za zdmi Valdic
Monyová S. – Kudlanka bezbožná

Pro děti
Krolupperová D. – Zprávy z pelíšku
Čechová S. – Včelař Josífek
Hrubín F., Trnka J. – Říkejte si pohádky
Špinková M., Filcíková Š. – Máváme ti, dědo
Müller T. – Zvířata v zimě
Špaček L. – Dědečku, vyprávěj o světě
Jazairiová P. – Jmenuji se Figaro
Žambochová L. – Kočky mají rády ptáčky
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Ohlédnutí za 30. výročím od sametové revoluce

I když mi ve dnech sametové revoluce bylo 9 let, dobře si na ty okamži-
ky pamatuji. Pamatuji si nadšení a idealismus té doby. Pokřikovali jsme 
na sebe „občanské fórum!“ a zdvihali dva prsty. Do Pelhřimova měl při-
jet prezident Havel, a náměstí bylo plné lidí. Každý ho chtěl vidět. Nejen 
v Pelhřimově – Václav Havel byl symbolem pádu komunismu pro celý 
svět, a velcí státníci té doby si pokládali za čest se s ním setkat.

A pak přišla doba velkých zklamání. Divoká devadesátá léta, podnikate-
lé a tunely, první milionáři a první bankroty. Vystřízlivění z ideálů revolu-
ce. Se zklamáním a vystřízlivěním začala být politika vnímána jako špína. 
To, co do té doby zajímalo davy, začalo být arénou nějakých jiných lidí – 
politiků. Napřed arénou odcizenou, pak smradlavou, a nakonec nudnou. 

17. listopadu 2019, 30 let od sametu. Jak se dnes cítíme? No nic moc.
Dnes a denně se setkávám s povzdechy a stesky, že dříve bylo lépe. Byla 

jistota. Dneska? Všechno je drahý, ničemu se už nedá věřit. A politici? Je-
den jako druhej. Kradou jak straky. Nejde si vybrat. Ach jo. To je život, 
pane starosta. Tak na shledanou. 

Je to k těm 30 rokům maličko nespravedlivé.
Dokázali jsme během nich opravdu hodně. Dokonce tak hodně, že už 

bereme ta pozitiva úplně automaticky, a zapomněli jsme, že jednu genera-
ci zpátky byla doba úplně jiná.

Brbláme, a pak si letíme jednou ročně prohřát kosti do Egypta. Před revo-
lucí byla zahraniční cesta pro miliony lidí nedostupný sen, nejen z důvodu 
peněz. Nadáváme na drahotu, a přitom při přepočtu na tehdejší ceny a pla-
ty si dnes můžeme koupit víc banánů, mandarinek, másla, televizí i benzinu 
než před třiceti lety. Pokud vás postihne nemoc, máte štěstí, že jste v ČR. 
Přes všechny problémy, které má, máte k dispozici zdravotnictví na světové 
úrovni, prakticky zadarmo. Chcete si koupit auto, byt nebo dům? Nemusíte 
se už ptát strany a vlády, stačí mít na to peníze. Nejste spokojeni v zaměst-
nání? Můžete z něj odejít, a začít třeba podnikat. A je to normální, žádoucí 
a zdravé pro celou zemi. Chcete jít do kostela, nechat si pokřtít dítě, nebo 
mít církevní svatbu? Nebo se dívat v televizi doslova na co chcete? Máte tu 
možnost. Vyberte si ze sta a jedné církve, tisíce a jednoho kanálu.

Dokázali jsme opravdu hodně, a to jsem nemluvil o těch věcech, které 
stojí za tím a málokdo je vnímá. Jsme členy NATO i Evropské unie, což 
jsou instituce, které nám přináší daleko víc, než si připouštíme. Proč se to 
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děje, že si nevážíme svobod a výhod demokracie? Proč nevidíme pozitiva, 
a voláme po návratu starých pořádků?

Asi je to proto, že zamlada bylo všechno lepší. Zábava lepší, jistoty vět-
ší, tráva zelenější. Každý má svá mladší léta za časy, kdy bylo lépe.

Přitom socialismus nebyl úspěšné zřízení. Byl to systém, který zavíral a za-
bíjel své občany jen proto, aby mohl zůstat stejný. Nemuseli jste být politici 
jako Milada Horáková. Stačilo mít pole. Mohli jste mít tu smůlu, že jste proti 
Hitlerovi bojovali na západ od našich hranic. I to stačilo. Komunisté odsoudili 
i 11 mistrů světa v hokeji k létům v uranových lágrech, dodnes nevíme za co.

Takovou dobu už jsem naštěstí nezažil. Socialismus mého mládí byl už 
jen stínem své síly. Ale i když mi bylo devět let, pamatuji si, jak jsme mu-
seli v obchodě zamluvit na druhý den chleba, jinak prostě nebyl. Že to 
byl systém zoufale neefektivní, který vykusoval celou společnost zevnitř 
a zanedbával téměř všechno důležité, jsem pochopil až později.

Říká se, že kapitalismus je nerovnoměrně rozprostřené bohatství a ko-
munismus je rovnoměrně rozprostřená chudoba.

Nejsem naivka a vidím mnoho a mnoho chyb i na dnešní době. Společ-
nosti se daří lépe, přesto jsou mezi námi i ti, kteří jsou na tom hůř. Nejsou 
všichni vítězové.

Máme statisíce lidí v exekucích, často na doživotí. Máme seniory, kteří 
zůstali sami v bytech, které si nemohou dovolit. Ceny bytů jsou dnes as-
tronomické a pro mnoho lidí zcela nedostupné. Máme méně a méně dětí, 
což nás bude už za několik let hodně mrzet. Také jsme zjistili, že to bez-
mezné nakupování nás vlastně nedělá o moc šťastnějšími. A ty tisícovky 
televizních kanálů dávají jednu a tu samou blbost pořád dokola. Ach jo. 
To je život, pane starosta.

Nevzdychejte. 30 let po sametu jsme zemí schopných, pracovitých a vy-
trvalých lidí. Máme problémy, ale máme zároveň schopnosti i možnos-
ti tyto problémy řešit, pokud před nimi nebudeme strkat hlavy do písku. 
Nevolejme po návratu starých pořádků, udělejme si pořádek v tom, co 
máme. Jestli jsme se mohli za těch 30 let něčemu naučit, tak je to fakt, že 
snadná řešení neexistují, a kdo je slibuje, je většinou lhář.

Přesto ta řešení problémů jsou a my díky sametové revoluci máme svůj 
osud daleko více ve svých rukou, než jsme měli předtím.

Přeji nám všem, abychom dokázali problémy řešit s rozumem i odva-
hou, s ohledem na ostatní a s lidskostí. Dlouhou cestu jsme už ušli, dlouhá 
cesta je před námi. Jan Brožek
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Hasičské plesy černovického okrsku

Stejně jako každý rok, i letos pořádají sbory dobrovolných hasičů našeho 
okrsku tradiční hasičské plesy. Na všech plesech je pro návštěvníky připra-
vena skvělá zábava, hudba a také bohatá tombola nejen černovických spon-
zorů. Zároveň na některých plesech je připraveno i předtančení, půlnoční 
překvapení nebo jiné zpestření večera. Podrobnosti o jednotlivých plesech 
naleznete na plakátech, internetových stránkách města a na facebooku.

Hasičský ples černovických hasičů se bude konat v sobotu 25. ledna 
v jídelně zemědělského družstva (velké poděkování patří vedení ZD za 
vstřícnost a podporu). Připravena bude bohatá tombola sponzorů z Čer-
novic a okolí, hrát bude Malá muzika. O občerstvení se postarají černo-
vičtí hasiči. Loňský ples, který byl první v této jídel-
ně, měl úspěch a byl všemi velmi kladně hodnocený, 
především příjemné teplo. Nějaké nedostatky ještě 
odstraníme a věříme, že si všichni ples užijeme. 

přehled hasičských plesů ostatních sborů:
datum pořadatel hraje 
11. ledna  SDH Křeč Hořičanka 
18. ledna  SDH Hojovice Kamenická čtyřka
1. února  SDH Dobešov Allegro band 
upřesní SDH Benešov upřesní 

Masopustní průvod
Kulturní komise města Černovice a místní dobrovolnické spolky srdeč-

ně zvou na tradiční Masopustní průvod, který se bude konat v sobotu 22. 
února. Slavnostní zahájení průvodu proběhne před budovou městského 
úřadu, kde starosta města předá maskám vládu nad městem. Průvod se 
poté za doprovodu Černovické dechovky vydá do ulic (přesná trasa bude 
upřesněna). V průvodu bude i tradiční mobilní občerstvovací stanice. Sraz 
všech masek, které se budou chtít průvodu zúčastnit, bude v devět hodin 
u hasičské zbrojnice.

Velké poděkování patří spoluobčanům, kteří každoročně připravují před 
svými domy občerstvení pro masky, nebo alespoň vyjdou před své domy 
a užijí si s maskami masopustní veselí. Určitě je to milé zpestření průvo-
du a pro účastníky i organizátory důkaz podpory. 
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Z černovické hasičárny
Pro černovické hasiče každý nový rok začíná přípravami Hasičského 

plesu a plánováním dalších kulturních a preventivně výchovných akcí. Po 
svátcích opět svou činnost zahájili i naši mladí hasiči, které vede J. Řehá-
ček a J. Křečková. Členům černovické výjezdové jednotky (JSDHO- JPO 
III/II) nastává především období školení. Kromě školení Pravidelné od-
borné přípravy, kterou školí v hasičské zbrojnici naši členové z řad pro-
fesionálních hasičů, proběhne školení profesní způsobilosti řidičů, stroj-
níků, velitelů jednotek a obsluhy motorové řetězové pily. To vše je velmi 
časově náročné, pro všechny členy jednotky s odborností je však povinné. 
Jednotka se i nadále bude věnovat údržbě techniky, výzbroje a výstroje, 
aby vše bylo připraveno pro případ výjezdu (v loňském roce naše jednot-
ka měla více než 66 výjezdů).

Dovolte mi, abych touto cestou ještě jednou poděkoval všem našim čle-
nům za odvedenou práci v roce minulém a do dalšího roku popřál hodně 
štěstí, zdraví, rodinné pohody a pracovních úspěchů. Jejich blízkým pa-
tří velké poděkování za toleranci a podporu, bez které by práce pro sbor 
a město v takovém rozsahu nebyla možná. Členům nově zvoleného výbo-
ru sboru přeji mnoho úspěchů v jednotlivých funkcích. V neposlední řadě 
děkuji za podporu městu Černovice, jeho zastupitelstvu a dále pak všem 
našim sponzorům a spoluobčanům, kteří nám pomáhají v našich aktivi-
tách.

Za SHČMS SDH Černovice David Štěpán, starosta

Silvestrovský výstup na Svidník 2019

Sešli jsme se opět po roce na vrcholu Svidníku 741 metrů nad mořem. 
Kdo by nechtěl v poslední den roku stanout na nejvyšším bodu zdejší kra-
jiny. Bylo nás více než 500 účastníků ze širokého okolí, včetně malých 
dětí v kočárku nebo nesených na zádech. Počasí bylo ideální, lehce mrzlo 
a vzduch byl nádherně čistý. Při výstupu jsme se příjemně zahřáli a na vr-
cholu nás čekal díky J. Horákovi a panu Kučerovi „veselý čaj“. 

Děkujeme sponzorům – Městu Černovice, Sokolu Černovice a panu 
Dundrovi za podporu celé akce. Poděkování patří i panu Řeháčkovi za 
přípravu plakátů a novoročenek.
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Naše novoročenka byla malou vzpo-
mínkou na vzácného člověka, mistra 
svého oboru, pana Karla Gotta. Děkuje-
me Matěji Holubovi, který nám umožnil, 
aby na vrcholu zněly jeho krásné melo-
die.  

Každý člověk je jedinečný a každý 
z nás na této Zemi vytváří určité sto-
py. Zazněla i „Vánoční modlitba“, aby-
chom si dokázali vážit této krásné plane-
ty a hlavně si vážili sami sebe:

Drahý Pane,
v tomto čase dávání a přijímání
přehlédnu snadno dary,
které mně dáváš Ty.
Děkuji Ti za místo, kde mohu bydlet,
za oděv, jídlo a všechny dobré věci,
které mi denně opatřuješ.
Děkuji Ti za lidi, které jsi postavil do mého 
života, kteří znají mé nedostatky,
ale stále mne milují.
Děkuji Ti, že zůstáváš se mnou
v nesnázích života
a táhneš mne blíž k sobě.
Děkuji za pokoj, který dáváš jedině Ty.
Nejvíc ze všeho Ti děkuji, Pane, za to,
že ses narodil pro mou záchranu.
Děkuji Ti, že moje budoucnost je
ve Tvých rukou.  
Děkuji Ti, že jsi nadějí pro každého.

Za všechny účastníky silvestrovského výstupu přejeme do nového roku 
2020, ať každý den je krásný a jedinečný a naše Země ať se stane domo-
vem, kde vládne mír a láska.

Stanislava Filipová
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Český svaz žen

Kámen
29. listopadu 2019 se ČSŽ účastnil kulturního vystoupení na obecní 

schůzi v Kámeni. Děvčata ze svazu a tři žákyně tančily cikánský tanec. 
Akce se vydařila a občanům Kámena se velmi líbila. ČSŽ děkuje za po-
zvání a příště opět rády zpestří kulturní program.

Rozsvěcení vánočního stromu
1. prosince 2019 jsme se účastnily akce rozsvěcení vánočního stromu 

v Černovicích. Ženy přinesly na ochutnání vlastní cukroví a nově jsme 
prodávaly i výborné palačinky a vafl e. Doufáme, že jsme společně s ostat-
ními spolky a MěÚ vytvořili tu správnou vánoční atmosféru. Také by-
chom vám rády popřály příjemné prožití vánočních svátků a do nového 
roku hlavně hodně zdraví a štěstí.

Tříkrálová sbírka

Panské Mlýny, Cihelny 650 Kč
Černovice 26 354 Kč
Dobešov, Benešov, Vackov 2 802 Kč
Svatava, Lhotka 2 460 Kč
Vlkosovice 4 870 Kč

Celkem 37 136 Kč

Děkujeme za vaše dary.     
V. Šenoltová

Citát
„Ten, kdo č te, žije s každou další knihou život navíc. 

Kdo neč te, má jen ten svůj.“
Oscar Wilde
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Mikuláš
Pátého prosince jsme byly opět připraveny pro rodiny s dětmi, abychom je 

mohli potěšit návštěvou Mikuláše, anděla a čertíků. Byly jsme dvě skupin-
ky, abychom stihly obejít všech 21 rodin s malými i většími nezbedy a sa-
mozřejmě i naše starší občany v Domě s pečovatelskou službou. Děti se nás 
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většinou bojí, ale když dostanou za básničku nebo písničku odměnu, oči se 
jim jen rozzáří. Pro obyvatele DPS jsme připravily malý dárek, který udělal 
všem velikou radost. Budeme se těšit zase příští rok. M. Železná
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Zajímavé čtení z vydané publikace 

Navečer 3. prosince 2019 se sešlo v černovické dětské knihovně na 20 
zájemců, kteří si se zaujetím vyslechli čtení z knihy „Sem vracím se rád, 
aneb černovická zastavení“ autora Petra Šulisty. Své povídání rozšířil 

o zážitky, na které s odstupem času rád vzpomíná. V Černovicích pro-
žil sedm let (1977–1984), pracoval v tehdejším Krajském ústavu sociální 
péče pro mládež. Zdejší kraj mu natrvalo učaroval, takže se sem rád vra-
cí. Vydal dvě desítky nejrůznějších publikací, objevuje se na stránkách 
různých sborníků a antologií. Je členem Jihočeského klubu Obce spiso-
vatelů. Nyní je v důchodu, s rodinou žije ve Strakonicích. V nedalekém 
Domově pro osoby se zdravotním postižením Osek vede již cca 30 let hu-
dební kroužek „Osečanka“, který vystupuje a to nejen na Strakonicku, 
při nejrůznějších kulturních akcích (setkání důchodců, zdravotně postiže-
ných osob, atd.). Každoročně se účastní i mezinárodního setkání zdravot-
ně postižených hudebníků SALVE CARITAS-SALVE VITA, který se ve 
Strakonicích letos konal již po čtrnácté, jehož duchovním otcem je právě 
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P. Šulista. Uvedené akce se pravidelně účastní i hudební kroužek Domova 
Kopretina Černovice pod vedením H. Zourkové. 

Vydanou publikaci, kterou fotografi emi doplnila Jaroslava Nikolová, je 
možno v knihovně města Černovice zakoupit za 70 Kč, nebo objednat na 
www.kniznieshop.cz 

P. Podskalník

Montážní dělník/dělnice
Firma glue+more s.r.o. sociální podnik v Ústrašíně

hledá nové zaměstnance
na plný nebo zkrácený úvazek (min. 30 hod t ýdně).

Zabý váme se kompletací papírenského zboží a hraček.
Jedná se o jednosměnný provoz, volné víkendy a svátky.

Posky tujeme příspěvek na stravování a dopravu.
Nástup 2. 1. 2020.

Více informací na mob. 777 765 629.
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Zprávičky z mateřské školičky

Advent a Vánoce v mateřské škole
Nejkrásnějším časem z celého roku bývají Vánoce a příprava na ně. 

Nebo by to tak alespoň mělo být. Jako každý rok si tento čas chceme s dět-
mi co nejpříjemněji užít, ale zároveň si i vyzkoušet něco nového a také se 
něco nového dozvědět.

A tak ihned v prvním adventním týdnu děti vyráběly ozdobičky, který-
mi pak ozdobily stromeček na chodbě. Krásně ozdobený stromeček děti 
vítal každé ráno při příchodu do školky.

V prvním adventním týdnu nás také navštívil Mikuláš, společně s čer-
ty a andělem. 5. prosince chodí navštěvovat všechny děti a nezapomněl 
ani na ty naše ve školce. Hodné děti pochválil, ty zlobivější napomenul 
a všem předal balíček s dobrotami. Děti ze 3. třídy na oplátku čertíkům 
zazpívaly, zarecitovaly a zatančily a ten nejmilejší čert dětem dokonce za-
hrál na kytaru a zazpíval. Slzičky se proměnily ve smích a ve společné 
dovádění.
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Po odchodu čertů jsme se mohli naplno věnovat přípravám na Vánoce.
Chuťové pohárky jsme si navnadili pečením nejrůznějších vánoč-

ních dobrot. Jednotlivé třídy provoněla vůně vanilky, kakaa, kokosu… 
Nejmenší děti z 1. třídy vytvářely úžasné nepečené perníkové koule, děti 
ze 2. třídy napekly skvělé vinné cukroví, a ty nejstarší ze 3. třídy upekly 
voňavé vanilkové rohlíčky a také perníky, které se učily i zdobit.

Pro inspiraci i vánoční náladu jsme navštívili všechny vánoční výstavy 
v Černovicích, ještě v listopadu na Dnu otevřených dveří Odborného uči-
liště a Praktické školy a v prosinci na výstavě Domova Kopretiny, Základ-
ní školy speciální a Praktické školy a také Výchovného ústavu.

Mimo jiné děti vytvářely i různá vánoční přáníčka a svícínky, vyzkou-
šely si práci se známými i méně obvyklými materiály, přírodninami… 
a samozřejmě jsme si neustále vyprávěli o Vánocích, vánočních zvycích, 
významu Vánoc…

Veškeré přípravy vyvrcholily společnou vánoční besídkou ve středu 18. 
prosince. Společně jsme si vyzkoušeli různé vánoční zvyky, jako napří-
klad pouštění lodiček, rozkrajování jablíčka nebo házení pantofl em. Děti 
ze 3. třídy si pro ty mladší, ale i pro paní učitelky, rodiče a prarodiče při-
pravily vystoupení s vánočním příběhem proloženým koledami a vánoč-
ními písničkami. A pak už všechny netrpělivě čekaly, jestli Ježíšek při-
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nese nějaké dárky pod stromeček. A děti se přece jen dočkaly. Ježíšek 
všem pod stromečkem nechal nové hry, hračky, stavebnice pro zábavu 
i pro učení. Dětem se nové hry líbily a všechny ihned pořádně prozkou-
maly. Při hraní mlsaly ve školce upečené cukroví, ale také vitamíny v po-
době nejrůznějšího ovoce.

Třešinkou na pomyslném vánočním dortu byla návštěva černovického 
kostela v pátek 20. prosince. Milé vyprávění pana faráře a prohlídku vá-
nočně vyzdobeného kostela děti zakončily společným zpěvem vánočních 
koled za doprovodu ukulele a kytary. Děkujeme panu faráři za vřelé při-
jetí a možnost zazpívat si v prostorách kostela.

Kamila Pařízková
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Konečně je to tady!

Černovické senilní divadlo vyslyšelo požadavek svých sympatizantů 
na nastudování také nějaké hry pro děti. A tak se v loňském roce pusti-
lo do nelehkého úkolu – nastudovat pohádkovou divadelní hru populární 
autorské trojice Svěrák-Cimrman-Smoljak Dlouhý, Široký a Krátkozra-
ký. I s vědomím, že se pouští do minového pole, neboť jak jeden z autorů 
konstatoval, jedná se o pohádku, která u dětí propadla. 

Snad i s tímto vědomím nebyla hra uvedena koncem roku, jak bývá zvy-
kem, aby děti nebyly vystrašeny před vánočními svátky. Ovšem, jak se 
říká: „Není na zemi ten, aby se zavděčil lidem všem“ a tak soubor věří, že 
i když asi nepotěší děti, vyvolá smích a dobrou náladu jejich rodičů.

Protože není ještě určen pevný termín představení, musí zájemci prů-
běžně sledovat zveřejňované informace MěÚ.

Jan Podhola
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Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 27.

Od doby, kdy císař Titus zpoplatnil veřejné záchodky, jsou neustálým zdro-
jem lidové tvořivosti. 

A sem chodili císařové pěšky. A čekali ve frontě.
Jan Podhola


